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В работе реализованы новые лазеры с большим диапазоном перестройки частоты в 
полностью волоконном исполнении. В качестве селектора частоты применены 
волоконные брэгговские решетки (ВБР). Предложен и реализован метод синхронной 
перестройки нескольких ВБР, образующих резонатор лазера. Получен диапазон 
непрерывной перестройки 45, 65 и 50 нм в спектральных областях 1100, 1550 и 1300 нм 
для лазеров на основе световодов, легированных иттербием, эрбием и фосфором 
соответственно. В последнем случае реализована схема ВКР-лазера с синхронной 
перестройкой резонаторов иттербиевого лазера накачки и фосфосиликатного ВКР-лазера 
(рис. 1.1). Показано, что ограничение диапазона перестройки возникает из-за 
рассогласования резонансных длин волн ВБР при сжатии. Продемонстрирована 
возможность преобразования перестраиваемого излучения в видимый диапазон.  

 
Рис. 1.1. Зависимости длины волны ВКР-лазера от длины волны Yb-лазера  

накачки (a) и мощности ВКР-лазера от длины волны генерации (б) 

Fig. 1.1. Raman laser wavelength versus Yb-doped pump laser wavelength (a);  
Raman laser output power versus its wavelength (b) 

New lasers with broad range of wavelength tuning in all-fiber performance have been 
developed. Wavelength selection has been performed by means of fiber Bragg gratings (FBGs). 
A new technique of synchronous tuning of several FBGs forming a laser cavity has been 
proposed and realized. The continuous tuning range of 45, 65, and 50 nm around wavelengths of 
1100, 1550, and 1300 nm for lasers based on Yb-, Er- and P- doped fibers, respectively, has been 
obtained. In the latter case, synchronous tuning of the both cavities for a phosphosilicate Raman 
laser and a pump Yb-doped fiber laser has been utilized (Fig. 1.1). It has been shown that the 
tuning range is limited by a misalignment in the FBG resonant wavelengths arising at strong 
compression. The possibility of converting the obtained tunable radiation to visible range has 
been also demonstrated. 
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